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Hlavním cílem výzkumu bylo
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… zjistit, jaký mají Češi postoj k současnému 

zálohovému systému na skleněné lahve 

a jak jsou otevřeni jeho případnému rozšíření 

na PET lahve a plechovky.
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Výzkum byl realizován 

ve dnech 11. – 17. prosince 2018,

online sběr dat prostřednictvím

KANTAR CZ mymap

- Managed Access Panel.

Obecná populace

• 100% lidé ve věku 18–75 let;

• Reprezentativní vzorek dle pohlaví, věku, 

vzdělání, regionu a velikosti místa bydliště;

• Česká republika.

Celkem bylo provedeno 

1007 rozhovorů.

Data byla vyčištěna a podrobena logickým 

kontrolám, jejich zpracování bylo provedeno 

pomocí statistického programu SPSS.

Sběr dat Cílová skupina Velikost vzorku

Parametry projektu



Hlavní zjištění



1. místo 88%

2. – 3. místo okolo 80%

Češi jsou velmi zodpovědní, většina dospělé populace (97%) třídí odpad
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Netřídí nic z uvedeného

OTÁZKA: Které z těchto odpadů obvykle nosíte či vozíte do tříděného odpadu? 

BÁZE: Všichni respondenti, N=1007



Zatímco kontejnerů na plasty je dostatek, kontejnery na kovové obaly chybí
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OTÁZKA Proč netřídíte plasty? A proč netřídíte kovové obaly (konzervy, plechovky a podobně)?

BÁZE: Respondenti, kteří netřídí

Důvody, proč netřídí žádné plasty Důvody, proč netřídí kovový odpad

7% 66%



Pivo 99%

Téměř všichni Češi ví, že na pivní lahve je vratná záloha.
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OTÁZKA: Víte o tom, že některé skleněné obaly těchto nápojů jsou zálohované (tedy cena nápoje je navýšena o zálohu na lahev, která je Vám pak vyplacena při vrácení prázdné lahve)?

BÁZE: Všichni respondenti, N=1007



98% lidí, kteří kupují nápoje ve skleněných vratných lahvích, je vrací.

Hlavním důvodem jsou peníze.
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OTÁZKA: A nosíte vratné skleněné lahve, které máte doma, do výkupu (zpět do obchodu)? Proč skleněné lahve vracíte / nevracíte?  

BÁZE: pouze ti, kteří kupují nápoje ve skleněných zálohovaných lahvích, N=930
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Nejčastěji se vrací 

10 nebo 20 lahví

Přibližně 1/3 lidí vrací lahve minimálně 1x týdně
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Jak často vrací lahve

OTÁZKA: A přibližně jak často nosíte vratné skleněné lahve zpět do obchodu? A kolik lahví většinou nesete do obchodu vrátit najednou?

BÁZE: pouze ti, kteří kupují nápoje ve skleněných zálohovaných lahvích a vrací je, N=907
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Měsíčně 87%

Týdně 34%



83% Čechů vítá myšlenku vratného systému na PET lahve. 

Zálohový systém na plechovky od nápojů by přivítalo 76% Čechů. 

OTÁZKA: Přivítal(a) byste, kdyby byly zálohované PET lahve / plechovky od nealkoholických nápojů?

BÁZE: Všichni respondenti, N=1007
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Hlavním důvodem „pro“ je pozitivní vliv na životní prostředí
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Dotazovaně

Spontánně

OTÁZKA: A proč se Vám vratný systém těchto obalů líbí? Jaké jsou jeho výhody?

BÁZE: Všichni respondenti, N=1007
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Dotazovaně

Spontánně

OTÁZKA: A proč se Vám vratný systém těchto obalů nelíbí? Co Vám na něm vadí?

BÁZE: Všichni respondenti, N=1007

Proč se vratný systém líbí Proč se vratný systém nelíbí



90% lidí předpokládá, že nový vratný systém sníží množství odpadů v přírodě.
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OTÁZKA: Myslíte si, že by zálohování plastových PET lahví a hliníkových plechovek snížilo množství odpadu v přírodě?

BÁZE: Všichni respondenti, N=1007

57%

33%

7%

3%

Vliv na snížení množství odpadu v přírodě

rozhodně ano spíše ano spíše ne rozhodně ne

90%



Pokud by byla záloha na PET lahve / plechovky 5 Kč, 

vracelo by je 98% Čechů

13
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OTÁZKA: Vracel(a) byste plastové PET lahve / plechovky, kdyby byla vratná záloha 2 Kč/ 3 Kč/ 5 Kč? 

BÁZE: respondenti, kteří kupují nápoje v PET lahvích/ nápoje v plechovkách alespoň jednou za rok, N=952 / N=734
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Pro polovinu Čechů by skladování prázdných PET lahví / plechovek 

nebyl žádný problém
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OTÁZKA: Kdyby PET lahve / plechovky od nápojů byly zálohované a do výkupu se musely nosit nezmačkané (v původní velikosti), byl by pro Vás problém je doma skladovat? 

BÁZE: respondenti, kteří kupují nápoje v PET lahvích/ nápoje v plechovkách alespoň jednou za rok, N=952 / N=734
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97% lidí, kteří v současnosti odpad třídí a kupují nápoje v plastových PET 

lahvích, by pokračovali v třídění odpadu i po zavedení zálohového systému 

na PET lahve
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OTÁZKA: Pokud by plastové PET lahve byly zálohované a vracel(a) byste je, pokračoval(a) byste v třídění ostatního odpadu ve Vaší domácnosti?

BÁZE: respondenti, kteří v současnosti třídí odpad a kupují nápoje v PET lahvích alespoň jednou za ěmsíc, N=876



 Češi mají princip zálohového systému díky skleněným lahvím velmi dobře zažitý.

 Aktuální výzkum potvrzuje vysokou podporu zavedení zálohového systému 

na PET lahve v České republice. 

 Zavedení záloh i na PET lahve by uvítalo 83 % z nich. 

 Domnívají se, že by to přinutilo lidi nevyhazovat 

tyto obaly do přírody nebo směsného odpadu. 

 Vyvrací i mýtus, že by Češi následně snížili 

třídění ostatního odpadu. 

Shrnutí



Děkuji Vám za pozornost


